
گیـری  موسـیقی انـگار جنسـش متفـاوت از هنرهـای دیگـر  اسـت. فرا
ایـن هنـر کـه بـا لحظـه لحظـه زندگـی و روح مـا سـروکار دارد، یکـی از 
نقـاط متمایـزش بـا دیگـر وجـوه هنـری اسـت و آن را تبدیـل کـرده بـه 
وز هـا  اکسـیری بـرای جـا دادن روح آدمـی. وقتـی وقایـع و اتفاقـات ر
و سـال های اخیـر را از سـر می گذرانیـم، بـا خـود می گوییـم ای کاش 

فرصتی پیش می آمد و تدبیری بود تا همه مردم ایران در یک جمع 
کنـار هـم بنشـینند و اکسـیر موسـیقی، روح جمعـی آنهـا را  باشـکوه 
کنـد. قطعـا جشـنواره موسـیقی فجـر می توانـد   بـرای لحظاتـی آرام 
یکی از این گریزگاه ها برای فرار از تشـویش عمومی باشـد. مدیران 
موسـیقی یک سـال فرصت داشـتند که فضای اجتماعی ایران را از 
سـال پرتنـش خـارج کننـد و رخصتـی کـه بـه اهالـی موسـیقی دادند با 
اقبـال آنهـا و هنرمنـدان موسـیقی مواجـه شـد. بـا نگاهـی بـه جـدول 
اجراهـای مختلـف، می تـوان تنـوع و گسـتردگی حضـور خواننـدگان 

ایـن دوره را ببینیـد. 
یـاد دارد و قطعـا تدبیـر  جشـنواره موسـیقی فجـر بـا ایده آل هـا فاصلـه ز
کنسـرت های موسـیقی عرصـه  کـه  و ذکاوت خاصـی لازم اسـت 
گـر بخواهیـم  عمومی تـری را در بیـن مـردم ایـران به دسـت آورد؛ امـا ا
کـه در  گفـت  کنیـم، می تـوان  فقـط بـه ایـن دوره از جشـنواره نـگاه 
مقـام مقایسـه از یـک نظـر بـه نسـبت جشـنواره مـوازی خـودش یعنـی 
جشـنواره فیلـم فجـر پیشـتاز بـوده اسـت؛ اینکـه حداقـل تـاش شـده 
بـرای بازگشـت هنرمنـدان موسـیقی بـه جشـنواره فجـر راهبنـدان نکنند 

و بـا حفـظ رواداری بـرای بازگشـت حضـور جمـع متنوعـی از اهالـی 
موسـیقی، بـه مخاطبـان ایـن هنـر احتـرام بگذارنـد. در گـزارش امـروز به 
سـراغ سـی و نهمیـن دوره جشـنواره موسـیقی فجـر رفتیـم تـا بدانیـم در 
بخش هـای مختلـف ایـن جشـنواره چـه خبـر اسـت و چـه اتفاقاتـی 
قـرار اسـت رقـم بخـورد. گفت وگویـی بـا رضـا مهـدوی، دبیـر ایـن دوره 
از جشـنواره داشـتیم تـا برایمـان از اتفاقـات خـاص جشـنواره بگویـد 
کـه در ایـن سـال بـر حـوزه موسـیقی  ی از 9 ماهـی  و همچنیـن آمـار

گذشـت، ارائـه می شـود. 

   همه آمدند
کرونـــا و درگیـــری چند ســـاله بـــا آن و بعـــد هم اتفاقـــات ســـال 1401 انگار جان 
موســـیقی را گرفـــت و همـــه اهالی موســـیقی از این نبـــودن در صحنه ناراضی 
یادی برگزار شد و در جشنواره امسال  بودند اما از ابتدای سال کنسرت های ز
یادی از خوانندگان پاپ و ســـنتی دیده می شود که حداقل یک  هم اســـامی ز
 ، اجرا را دارند. علی زندوکیلی، محمد معتمدی، ســـالار عقیلی، آرون افشـــار
، علی طلیسچی، آرمین زارعی، اشوان، آرش و مسیح، مهدی  مسعود صادقلو
کزاد، حمید هیراد و مصطفی راغب و محســـن یگانه از  احمدوند، ســـهراب پا
جمله خوانندگانی هســـتند که در این دوره از جشـــنواره حضور دارند و نشان 
از این دارد که هنرمندان پاپ و سنتی در اجراهای صحنه ای پرقوت حاضر 

شدند و به قول معروف همه آمد ند. 
امیرحســـین ســـمیعی، مدیـــرکل دفتـــر موســـیقی که حـــدودا یک و مـــاه و نیم 
اســـت برای این ســـمت حکم گرفته اســـت، جشـــنواره امســـال را متفاوت با 
یابی می کند و حضور خوانندگان پاپ را در این دوره مثبت  سال گذشته ارز

یابی می کند و می گوید: »من موســـیقی پاپ را سرچشـــمه همه جریان های  ارز
موســـیقی می دانم که می تواند از بســـتر موســـیقی ایرانی و موســـیقی نواحی ما 
بهترین محل برای آشـــتی مخاطب با جریان جدی موســـیقی باشـــد. اصلا ما 
بـــرای معرفـــی موســـیقی خوب بـــه جوان ها چه کرده ایم؟ ما نبایـــد ورود جریان 
جدی و تخصصی موســـیقی به موســـیقی پاپ را نادیده بگیرم. این موسیقی 
ی بسزایی دارد که باید با اضافه کردن یک نگاه کیفی خوب آن  سهم شنیدار
،  بخش قابل توجهی از اجرا های   را به نقطه مطلوب برسانیم. برای نخستین بار
گونه   »پاپ« این نوبت از جشنواره را به فرهنگسرای بهمن تهران و توجه دهی 
کم ســـکنه و نیز جوان بودن ترکیب جمعیتی و جغرافیای پیرامونی این  به ترا

فرهنگسرا اختصاص داده شده است.« 

   بیش از هزار اجرای صحنه ای در سال 1402
ی که ســـید عباس صالحی، وزیر ســـابق ارشـــاد در  در ســـال 1398، طبق آمار
اختتامیه سی و پنجمین دوره موسیقی فجر اعلام کرد، »92 درصد مردم ایران 

موسیقی گوش می دهند. همچنین میانگین مصرف روزانه ایرانی ها در سن 
15 تا 22 سال، 92 درصد است. مردم ایران روزانه یک ساعت و 12دقیقه و در 
ســـن 15 تا 29 ســـال دو ساعت به موســـیقی گوش می دهند.« این آمارها همه 
نشـــان از علاقه بســـیار مردم به این هنر اســـت. در گزارش های مختلف این 
ی کنســـرت ها منتشـــر کردیم و طبق آمار  چند ماه آمارهای متعددی از برگزار
جدیدی که دفتر موسیقی در اختیار روزنامه »فرهیختگان« قرار داده است؛ 
طی 9 ماه ســـال، 1205 اجرای صحنه ای، 2924 اجرای صحنه ای موســـیقی، 
 ، 189 آلبوم موسیقی، 14 آلبوم تصویری موسیقی، 2832 تک آهنگ، 6051 شعر
12 گروه برای اجراهای صحنه ای از کشور خارج شده اند و 153 نماهنگ، 63 

کتاب گویا و 6 جشنواره برگزار شده است. 

   عدالت فرهنگی؛ نقطه قوت جشنواره 
کنسـرت های موسـیقی همیشـه یکـی از مـواردی بـوده  گـران  بلیت هـای 
کـه باعـث می شـود مـردم نتواننـد خیلـی از آن لـذت ببرنـد، بـرای  اسـت 

یـژه ای  کـه جشـنواره امسـال بـرای ایـن موضـوع تـدارک و همیـن اسـت 
ی آبـاد را  دیـده و بـا شـعار عدالـت  فرهنگـی فرهنگسـرای بهمـن در ناز
کنسـرت ها انتخـاب می کننـد تـا مـردم بتواننـد  ی برخـی از  بـرای برگـزار
ایـن کنسـرت ها را درک کننـد و البتـه بهـای بلیـت را هـم کمتـر انتخـاب 

کردنـد تـا ایـن مشـارکت بیشـتر شـود. 
امیرحســـین ســـمیعی، مدیرکل موسیقی در مورد عدالت فرهنگی و مدلی که 
برای جشـــنواره امســـال تدارک دیده اند، در پیامی که برای این جشـــنواره داده 
اســـت، می گویـــد: »مردمی بودن و برای مردم بـــودن  برنامه ریزی ها، فعالیت ها 
یدادهـــای خـــرد و کلان موســـیقایی اســـت و بر این اســـاس،  ســـی و  و ارائـــه  رو
نهمین جشـــنواره   بین المللی موســـیقی فجر ، ضمن حفظ و تداوم  تجربیات 
ی عدالت  جشنواره های پیشین، در راستای تحقق بخشیدن به شعار محور
یع فرصت های هنری  فرهنگی و تعادل جغرافیایی ، مجموعه رخدادها و توز
، به طور همزمان، به ظهور  این جشـــنواره، علاوه بر تهران، در 14 اســـتان کشـــور

و بروز  رسیده است.« 

رضا مهدوی، کارشناس، مدرس و نوازنده سنتور و منتقد حوزه موسیقی 
اســـت. او در مدرســـه هنر و ادبیات صدا و ســـیما از محضر محمدتقی 
کیان و  صادقـــی و اســـفندیار قره باغـــی و بعد ها از محضر وارطان ســـاها
یوش صفـــوت و تقی بینش بهـــره برد. مهدوی  ، دار محمدعلـــی بهارلـــو
نشان درجه یک هنری ۱۳۸۰ و ۱۳9۲ در دو گرایش هنرآموزی و نوازندگی 
هم تراز با درجه تحصیلی دکترا همراه با نشـــان فرهنگ و هنر دارد. وی 
عضـــو شـــورای تخصصی فرهنگســـتان هنـــر دارای ســـوابق مدیریتی در 
هنرســـتان موســـیقی سوره، دانشگاه ســـوره، مدیرکل مرکز موسیقی حوزه 
هنری و دفتر کتب موســـیقی ســـوره اســـت. او امســـال دبیری جشـــنواره 
موسیقی را به عهده دارد و برای اینکه بدانیم در این حوزه چه اتفاقاتی 

افتاده است با او گپ  و گفتی داشتیم. 

اگر بخواهیم مقایســـه ای داشـــته باشـــیم بین جشـــنواره   امسال و ســـال گذشته، 
به نظرتان بین این دو جشنواره چه تفاوت هایی وجود دارد؟ 

یم و بخش پاپ دو برابر  ما در جشـــنواره   امســـال اجرا و سالن های بیشتری دار
از سال گذشته است. بخش کودک و نوجوان برای اولین بار در این 38 سال 
به طور خاص اضافه شـــده اســـت. کودکان بین 7 تا 18 ســـال از سراســـر ایران 
ی می پردازند که در نوع  ی و بداهه نواز آمده انـــد و 21 کـــودک به اجرای تک نواز
خودش ویژه اســـت، با توجه به سن شـــان، دختر ها و پســـرها اجراهای قوی ای 
دارند. بخش پژوهش هرسال در رادیو توسط خودم برگزار می شد و به گفت وگو 
می پرداختیم. اما پایان نامه های کارشناســـی ارشـــد و رشته های غیرمرتبط با 
موسیقی ولی با موضوع موسیقی، رساله های دکتری رشته هایی مثل پژوهش 

هنر و موسیقی اضافه شده و اینها را بررسی کرده ایم. 
نکته   دیگر این اســـت که جشـــنواره   امســـال به نســـبت ســـال گذشـــته بیشـــتر 
یم  گون دار حالت رقابتی پیدا کرده است و ما جوایز بیشتری در مباحث گونا

و امیدوارم که این بخش رقابت در زمینه های مختلف کارش بیشتر شود. 

مقـــداری بیشـــتر درباره   بخش رقابتی جشـــنواره توضیح دهیـــد که چه اتفاقی در 
روند این رقابت ها انجام می گیرد؟ 

در هر بخش که رقابتی اعلام شـــده اســـت، کارشناســـان و اســـتادان خبره ای 
ی ها که  حضور دارند و موشـــکافانه بررســـی می کنند. به عنوان مثال خبرگزار
یادداشـــت، مصاحبه و نقد و بررســـی دارند یا رادیو و تلویزیون و یا کسانی که 
پادکســـت و مســـتند می سازند همگی بررسی می شوند. در دیگر بخش ها هم 
به همین ترتیب کارشناســـان حضور دارند و و مواردی را طبق شـــاخصه های 
علمی و تجربه های گذشـــته لحاظ و بررســـی می کنند. در بخش پژوهش هم 
بـــه همیـــن ترتیب در اجـــرای صحنه ای که بالاترین جایزه جشـــنواره را که 100 
میلیون تومان است، دارد... داوران در تالار رودکی می نشینند و اجرای کامل 
آنها را بدون حضور مردم و مثل یک کنسرت تماشا و از زوایای مختلف بررسی 
یتـــم، ملودی، تلفیق، آداب صحنه، نوع خوانندگی، اوج و فرودها  می کننـــد. ر
را با توجه به موضوع امســـال جشـــنواره که ســـبک زندگی ایرانی است، بررسی 

می کنند که چقدر به این سبک نزدیک است. 
هرکســـی که دوســـت دارد در رقابت شـــرکت کند آثارش را می فرستد تا بررسی 
شود. کتاب هایی که در طول سال به دبیرخانه فرستاده شده است، خیلی ها 
دوست دارند جشنواره رقابتی باشد تا حضور پیدا کنند.  البته جشنواره در دو 
بخش رقابتی و غیر رقابتی برگزار می شود. ولی ما فکر می کنیم بخش رقابتی 
را بایـــد در دیگـــر بخش ها هم تقویت کنیم و همه بخش ها را به جایزه نزدیک 
کنیم. یا اینکه جوایز دیگر با عناوین دیگر تولید کنیم و اینها را مصوب کنیم، 
یم.  چرا که من معتقدم ما خیلی جایزه در حوزه موســـیقی در کشـــورمان کم دار
یم، باید یک جایزه به اسم  یم؛ استاد صبا را دار شخصیت های برجسته ای دار
یم در گونه های نواحی و موسیقی تلفیقی  یم. استادان دیگری دار صبا بگذار
... مـــا در دوره هـــای مختلف می توانیـــم جایزه های مختلف و  و کلاســـیک و
جشنواره های متعدد داشته باشیم که خروجی آن در جشنواره موسیقی فجر که 
کلان جشنواره کشور است و حساسیت بالایی دارد بیاید. این جوایز می تواند 
برای کسانی که دوست دارند در جشنواره حضور پیدا کنند به ویژه نسل جوان 
انگیزه ایجاد کند تا برای یک رقابت تازه تر حضور پیدا کنند، چه کسانی که 
جایزه گرفته اند چه آنهایی که نگرفتند. برای همین باید این فراوانی را توسعه 

دهیم و به فکر همه حوزه ها و هنرمندان موسیقی کشور باشیم. 

یکـــی از نکاتـــی که به جشـــنواره امســـال وارد اســـت مردمی بودن آن به نســـبت 
سال های پیش است، در این باره توضیح دهید. 

یم، رقص هـــای آیینی و  اینکـــه مـــا در پهنـــه تالار وحدت اجـــرای خیابانی دار
یم که از موسیقی خراسان هستند و مردم می توانند از آن  ی  های آیینی دار باز
یم که به صورت کاپلا و کاپلا و بدون  استفاده کنند. یک گروهی از کرمان دار
ســـاز اجرا می کنند که تداعی گر دهه 60 و ابتدای انقلاب اســـلامی اســـت. در 
یم؛ سرود پاپ و مداحی است که در  کنار آن بخش سرود به شکل دیگری را دار
مجموعه آب و اتش اجرا می شود و مردم می توانند رایگان اینها را ببینند و  دیگر 
اینکه ما امسال فرهنگسرای بهمن را انتخاب کردیم که از مرکز هم تمرکززدایی 
کنیم. این فرهنگســـرا، تالار معتبری در این فرهنگسراســـت که امکانات ویژه 
دارد و می توان در آن کنســـرت برگزار کرد. امســـال  کنســـرت ستاره های پاپ را 
یم، نســـل قبل تر از نســـل جدید هم در برج میلاد اســـت که آنها هم  در آنجا دار
یم در ســـال های بعد هم بتوانیم  معتبر و مردم هوادارشـــان هســـتند. امیدوار
ی برای مردم داشته  دیگر سالن ها را به عنوان توسعه فرهنگی و عدالت محور
باشیم و هر ساله به یک سری سالن های محدود در مرکز شهر بسنده نشود. 

این خوب اســـت  که فرهنگســـرای بهمن امســـال انتخاب شـــده، به دلیل اینکه 
شـــاید در آن محـــل مـــردم نتوانند بـــا توجه به قیمت بلیت ها خیلی به کنســـرت 

بروند، برای قیمت بلیت ها چه کاری انجام داده اید؟ 
یم  قیمت بلیت ها را امسال نسبت به سال قبل کاهش دادیم چرا که اعتقاد دار
مردمی که در طول ســـال به هر دلیلی نمی توانند کنســـرت بروند -یا به خاطر 
- فرهنگسرای بهمن این امکان را ایجاد می کند  ی مسیر قیمت بلیت یا دور

که کنســـرت اولی ها به آنجا بروند. درســـت اســـت ظرفیت کم است اما قدمی 
است که همه مردم بتوانند از آن استفاده کنند. در 14 استان دیگر هم اجرای  
یم. پیشـــنهادم این بود از تهران هم گروه های خارجی و داخلی  مناطق را دار
بتوانند به شهرســـتان ها بروند. اما ایاب و ذهاب و ســـالن های اســـتان ها هم 

نکته مهمی است که باید برای سال بعد به آن فکر کرد. 

دربـــاره بعـــد بین المللی جشـــنواره و گروه هایی که امســـال آمدنـــد و تفاوت این 
بخش با سال گذشته بگویید. 

بخش بین الملل تفاوت چندانی با سال پیش ندارد. ما افغانستان، تاجیکستان، 
یم. می خواستیم گروه های بیشتری  هلند، آلمان، هندوستان و ارمنستان را دار
داشـــته باشـــیم، منتهی بودجه جشنواره اجازه نداد. پیش بینی من این بود که 
حداقل 10 کشور را داشته باشیم که این اتفاق نیفتاد چون هزینه های سنگینی 
ی کردیم و  دارد، دلار و یورو هر روز گران تر می شود، یورویی که ما امروز خریدار
ی کنیم، بالای 60 هزار تومان شـــد. بحث هتل و  موظف هســـتیم به روز خریدار
دستمزد این عزیزان است اما این کشورهایی که حضور دارند  را بر اساس نگاه 
پایی هم حضور  جاده ابریشـــم انتخاب کردیم و در کنارش یکی دو کشـــور ارو
دارنـــد. ایـــن انتخاب هـــا به دلیل این بود که موســـیقی کلاســـیک هم در ایران 
یم و خواســـتیم گوش های  جایگاهی دارد. ما ارکســـتر ســـمفونیک تهران را دار
علاقه مند به این نوع موسیقی را پوشش دهیم. قطعا باید به بخش بین الملل 
یم و امســـال این توفیق را نداشـــتیم.  به لحاظ رقابتی در ســـال های بعد  بپرداز
گر ببیننـــد جایزه رقابت چنگی به  چرا کـــه خود خارجی ها هم دوســـت دارند ا
دل می زند و ارزش دارد به لحاظ مادی، البته با همه ایران هراسی که برایشان 
ایجاد شده جایزه برایشان ارزش معنوی دارد، دوست دارند بیایند، بعضی از 
آنها حتی باور نمی کنند بانوان ایرانی در کنار مردان موسیقی اجرا می کنند یا 
موســـیقی مســـتقلی دارند. دوست دارند بیایند ببینند. ما باید بحث رقابت را 
ایجاد کنیم و سالن های استاندارد داشته باشیم. تفاوت این بخش ما با سال 
گذشته در نوع انتخاب شخصیت های هنری است. ما سعی کردیم کمترین 

ی را چه داخلی چه خارجی امسال داشته باشیم.  اجراهای تکرار

یک ویژگی امسال جشنواره که برای خودتان به عنوان دبیر پررنگ بوده است، 
چه چیزی است؟ 

بخش کودک و نوجوان برای ما بسیار بسیار مهم است. چون اینها آینده سازان 
موسیقی هستند و هیچ وقت اجازه نداشتند که به تنهایی برای اجرا بیایند و 
توانایی هایی شان را نشان بدهند. گاهی به صورت نمادین از هنرستان های 
موسیقی دعوت می شد که در جشنواره حضور داشته باشند اما خب رقابتی 
وجود نداشت. امسال اما به صورت تک نوازی هم دعوت کردیم و بخش کودک 
گانه تدارک دیده شد و به نظرم نقطه قوت  و نوجوان به صورت یک بخش جدا
ایـــن دوره ایـــن بچه ها هســـتند.  بخش پایان نامه هم در این دوره مهم اســـت 
یم و با ایـــن بخش کمک می کنیم  چـــون مـــا خلأ رقابت را در دانشـــکده ها دار
که پایان نامه ها به رقابت برسند تا از آن طرف ایده هم به دانشجو داده شود. 

یکی از بخش های مهم این جشنواره اجراهای صحنه ای در حوزه پاپ است، 
برای این دوره چه تدارکی دیده شده است؟ 

یادی در حوزه پاپ در جشـــنواره حضور دارند. مردم هم  امســـال خوانندگان ز
از این مورد اســـتقبال کردند. فرهنگ ســـرای بهمن 2 هزار نفر و ســـالن میلاد 2 
هزار و 500 نفر گنجایش دارد که از همه این کنسرت ها استقبال شده است 
و بلیت ها به فروش رســـیده اســـت. ما چه بخواهیم چه نخواهیم کســـانی که 
در این حوزه فعالیت می کنند، بخش مهمی از بدنه جامعه موســـیقی کشـــور 
یم قطعا خدمت بزرگی  گر اینها را در عرصه رقابت بیاور را تشکیل می دهند. ا
گر اینها هدایت شـــده باشـــد و  به خودشـــان و فرهنگ عامه جامعه کرده ایم. ا
بـــا هویـــت خالص ایرانی پاپ را بشـــنویم... ما می توانیم بـــا هدایت این کار را 
انجام بدهیم. با اینکه پاپ وطنی نیســـت  اما در جشـــنواره رقابتی برایشان در 
ی  نظر بگیریم، با کمک اســـاتید این حوزه می توان خط ســـیر و سیاست گذار

برایشان مشخص شود. 
موسـیقی پـاپ ایرانـی، بعـد از انقـلاب شـکل خـود را پیـدا کـرده اسـت. بدنـه 
ی وسـیع شـده کـه رسـانه ها را تحـت تاثیـر خـود  قـرار داده  ایـن سـبک بـه قـدر
گونه هـای مختلـف و البتـه  حجـم  کـه تک شـیار ها در  اسـت. تـا جایـی 
بیشـتری در موسـیقی مـردم وار بیشـترین وقـت مجوزهـای مرکـز موسـیقی 
وزارت فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی را بـه خـود اختصـاص داده اسـت. بـا توجـه 
به حضور موسیقی پاپ در بخش جنبی جشنواره بین المللی موسیقی فجر 
در سـال های گذشـته، باید به این بخش از موسـیقی کشـور نگاه جدی تری 
پیـدا کنیـم. در کنـار دیگـر گونه هـای موسـیقی ملـی ایـران، قبـل اینکـه نـگاه 
جشـنواره ای بـه ایـن موضـوع  باشـد بایـد سـعی کنیـم موسـیقی مـردم وار بـا 
عنایت به ایرانی بودن در راستای سبک زندگی و خانواده ایرانی آن مدنظر 
باشـد. از اصطـلاح پـاپ ایرانـی بـه جـای پـاپ اسـتفاده کنیـم، چرا کـه هویـت 
ی شناسـه خـود را داراسـت  و در ایـران بـا تنظیم هایـی  پـاپ بـرای هـر کشـور
از دیگـر کشـورها بـه گـوش مـردم می رسـد کـه هماننـد هجـوم دیگـر زبان هـا بـه 
زبان معیار فارسی محسوب می شود.  در مرحله اول باید برای آن جایگاهی 
قرار دهیم. می شود برای سال آینده جشنواره اختصاصی موسیقی تلفیقی 

بـا پـاپ ایرانـی داشـته باشـیم. 
گیر و رسانه ای دارد و مردم به این میزان از آن  موسیقی پاپ ایرانی جایگاه فرا
استقبال می کنند و از لحاظ اقتصادی هم آورده خوبی نسبت به موسیقی های 
ی کرد و به آن جایگاه ویژه قائل شـــد.  دیگر دارد، باید برای آن شـــاخص گذار
پـــس از پایـــان جشـــنواره می توانیم بهتریـــن آنها را شناســـایی کنیم و با حضور 
ی و  چهره های شـــاخص و برتر پیشکســـوت موســـیقی پاپ دهه 60 الگوســـاز
نمونه آفرینی داشته باشیم. یعنی وجه سومی را با این حرکت استخراج کنیم 
ی هم بکشـــانیم و جایزه خاص و یا جایزه باربد را هم به آنها  که آنها را به داور
اختصاص دهیم. نباید این دید را داشته باشیم که پاپ برای سرگرمی مردم 
و درآمدزایی بخشی از جشنواره است و فقط به دنبال سود بردن از آن باشیم. 
امیدوارم برای این نگاهی که عرض کردم سال بعد بتوانیم بخش هایی از آن 

را اجرایی کنیم. متاسفانه امسال شرایط آن فراهم نیست. 

جشنواره موسیقی فجر با حضور پررنگ خواننده های مشهور به فرهنگسراهای جنوب شهر تهران رسید
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